
Reunió Fòrum ciutadà AL21  

Elaboració nou Pla d’Acció – Àrea Medi ambient 

Dia 7 de maig de 2014. Sala de Plens de sa Fàbrica a les 19.30h 

Regidors: 

Vicenç Vidal, àrees de Participació Ciutadana i cooperació, d’ Administració 

Municipal, d’Hisenda i Pressuposts. 

Albert Salido, àrees de Medi ambient i d’Esports. 

Tècnics municipals: 

Pilar Tous, coordinadora Agenda Local 21. 

Tècnic Fundació Deixalles: 

Miquel Puiggròs 

Ciutadans: 16 

El regidor de Participació ciutadana, Vicenç Vidal, dona la benvinguda i 

les gràcies als assistents, explica breument el context de l’Agenda Local 

21 i l’objectiu de la convocatòria.  

Presenta Miquel Puiggròs com a representant de la nova empresa 

concessionària del servei de recollida de fems. 

Acte seguit passa la paraula a Pilar Tous i es projecta la presentació 

(adjunta) explicant, en primer lloc, com s’organitzarà la tasca de fer el 

nou pla d’Acció el àmbits definits per les properes reunions i el calendari. 

Es fa un repàs a la situació i darreres actuacions en temes de mobilitat, 

residus, territori, energia, aigua i entorn al municipi. 

Es recorden les propostes d’acció que figuren al Pla d’Acció 2009 en 

aquests àmbits i l’estat d’aquests projectes.  

Es proposa debatre sobre algunes línies de feina en marxa en aquests 

camps: 

 Residus: 

o Gestió local de la fracció d’orgànica. 

o Instal·lació de composteres comunitàries. 

 Aigua : 

o Sistema de millora d’aprofitament dels recursos. 



o Control i transmisió telemàtica de les dades de la xarxa. 

 Enllumentat: 

o Sistema d’eficiència a equipaments municipals. 

o Control telemàtic d’equips. 

 Son Tries: 

o Construcció allotjament del refugi. 

o Propostes per l’hort. 

 Territori: 

o Xarxa municipal de camins. 

 

Es planteja la proposta de feina en grups de detectar els punts forts i els 

punts febles del panorama local pel que fa als àmbits de Medi ambient 

tractats, i fer un llistat de propostes d’actuació. 

Es formen tres grups de treball, que després de 45 minuts de feina 

plantegen les següents conclusions: 

PUNTS FORTS 

o Gestió de la massa forestal. 

o Confecció d’una ordenança de contaminació acústica. 

o Treball en el manteniment de la xarxa d’aigua. 

o L’hort de Son Tries està en funcionament. 

o Voluntat política envers protegir el territori. 

o Participació ciutadana. 

o La gent està preparada per anar en bicicleta. 

o Hi ha aparcaments. 

o Que la Fundació Deixalles faci el servei de recollida de fems. 

o Que l’Organització Mater faci el servei de neteja viària. 

o Ampliació de l’horari del Parc Verd. 

o El carril bici del carrer quarter ja està preparat. 

o Bona acollida de la població al un carril bici. 

o Abundància de recursos per extreure biomassa. 

o El benefici que suposa treure biomassa per prevenir incendis. 

o La possibilitat que suposa treure biomassa per la creació de feina 

al poble. 

PUNTS FEBLES 

o Manquen campanyes de sensibilització de foment de la bicicleta. 

o L’augment de la contaminació acústica. 



o Augment de la contaminació de l’aire. 

o Augment de la contaminació lumínica. 

o Manca control de la policia sobre aparcaments. 

o Mobilitat restringida dels vianants a causa de l’excés de cotxes. 

o Manca d’aparcaments per a bicis i motos. 

o No s’han donat prou a conèixer els beneficis econòmics del 

reciclatge i de la gestió directa dels residus.  

o Ha minvat la campanya de sensibilització. 

o Revisions de pèrdues de la xarxa d’aigua insuficients. 

o Manca de coordinació en temes de gestió territori. 

PROPOSTES D’ACCIÓ 

o Que la gestió forestal contempli l’aprofitament de la biomassa, la 

ramaderia, la confecció d’itineraris, tallers de formació, escoles 

taller i que sigui un pla integral i no només productiu. 

o Reduir l’impacte lumínic del camp de futbol. 

o No deixar cremar residus dins els jardins i horts urbans. 

o Fomentar el compostatge. 

o Control del consum de les calderes. 

o Fer un Pla d’educació ambiental. 

o Fer un pla de comunicació ambiental. 

o Construir una passarel·la sobre el torrent. 

o Fer jardins terapèutics urbans. 

o Fer un taller d’estalvi d’aigua i energia domèstica. 

o Campanyes d’estalvi energètic. 

o Anar cap a ser un poble autosuficient energèticament (sol i 

biomassa). 

o Que l’Ajuntament contracti amb Som energia. 

o Crear horts urbans a Son Tries. 

o Adquirir el solar de davant l’escola per fer-hi tallers amb els 

alumnes. 

o Crear una plaça de coordinador d’actuacions socials. 

o Crear una Associació de Defensa Forestal entre l’ajuntament i els 

propietaris de finques, per a la custòdia del territori. 

o Potenciar la bici elèctrica. 

o Connexió carrer Quarter amb la Vilanova per a vianants i bicicletes. 

o Campanyes contra l’ús del cotxe. 

o Vermicompost. 

o Compostatge comunitari i domèstic amb campanyes de formació. 

o Difusió beneficis del reciclatge (econòmics). 



o Admetre petites fraccions d’enderrocs i altres al Parc verd, encara 

que sigui pagant. 

o Mercadets de segona mà i d’intercanvi de productes de tot tipus i 

de fruites i verdures entre veïns. 

o Informar més als nouvinguts sobre el sistema de recollida de fems. 

o Millorar la viabilitat de la bicicleta. 

o Millorar la qualitat i la mida de les bosses vermelles de rebuig. 

o Recuperar els corrals de gallines com a tractament de residus. 

o Millorar el control de l’ordenança d’ocupació d’espais a la via 

pública. 

o Incentivar l’ús de la biomassa. 

 

S’explica que les propostes estructurades es plantejaran als Fòrum de la 

segona fase, per la votació i priorització.  

A les 21.46h es tanca la reunió.  

 


